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     Tak co? Máte rádi léto? Hmmm, to je asi blbá otázka a tak to zkusím jinak. Proč 

máte rádi léto? Určitě ne kvůli rozžhavenému betonu a vyšším nákladům na klimatizaci. 

Léto je fajn, protože máte dost času na své záliby. V tomto období slunce předvádí svou 

zamilovanou tvář, bere vás dlouhými prsty za ruku a láká do přírody, k vodě nebo 

jenom tak chytat lelky. Nastávají časy letních prázdnin, vyhřátých luk a doba 

dovolených a výletů. A i když je to dnes finančně náročnější, krásné časy si dokáže 

udělat každý. Nepotřebujeme luxusní bazény a hotely, nám stačí obyčejný rybníky a 

řeky a večery s opečenými buřty. Máme rádi cestování, táboření, spaní pod širým 

nebem, kytary a táboráky a cíl už je přitom 

jaksi podružný. Stačí zabalit cajky a těšit se 

na lenošení v lese, kdy odpočinek není jen 

lenost. Ležet v létě v trávě pod stoly, 

poslouchat šumění vody nebo sledovat jak 

se mraky vznášejí na obloze, to není 

v žádném případě ztráta času. Léto je i 

ideální pro spaní venku. Jistě, vlastní postel 

je o něco pohodlnější, ale táboření má také 

něco do sebe. Jsou lidé, kteří ho milují a 

jsou lidé, kteří to zkusili a už to nechtějí 

opakovat. Dlouhé letní noci strávené venku, kdy je vzduch nasycen vůní dozrávání, 

ozonem i deštěm při bouřkách jim nic neříkají a pohádky z mechu a kapradí 

poslouchají pouze doma z bedny… 

   Ale dobrých pět generací je tu i jiná skupina – trampové. Jejich touhy jsou stejně staré 

nebo ještě starší než republika. Pokud jsou dost pokorní a tiší, dolehne k nim tušení 

nepoznatelna. Z toho mluví, šeptají, varují a radí jim živé stíny lesa, rusalky a skřítci a 

snad sama pohanská božstva, jež vypuzena z starých obětišť se uchýlila sem, kde je 

nespatří nikdo… leda vnímavý vandrovník když leží ve spacáku a nemůže tou krásou a 

tajemstvím usnout. 



   A co vy? Máte také nějakou tu nejkrásnější letní vzpomínku? Když se nad tím 

zamyslíte, jistě si vybavíte mnohé. Většina z nich bude z mládí, z dob bez počítačů a 

mobilů. Lezli jsme po stromech, hráli si na indiány, vařili čaje z bylin, ráchali se 

v potocích či kudlali totemy z polínek. Žádné Last minute ani All inkluziv. 

   Ale nejen ve vzpomínkách můžete procházet místy, kterými jste v dávnu procházeli. 

Cestu k nim nemusíte uvádět. Ať mají nádech tajemna. Nikdo přece nemusí vědět, kde 

přesně leží, jen ať si to trempíř sám dohledá. Vo tom to přece je – kdo chce, ten si sám 

cestu vyhledá. Tak hurá na cesty! Prázdniny začínají! 

                                                                                       ( titulní foto – Boránek) 

 

 

       VÍTÁNÍ JARNÍCH VOD   

   Ačkoliv konání tradičního květnového VÍTÁNÍ JARNÍCH VOD v Záblatí bylo 

zpočátku ohroženo tím, že tamní občerstvovna, kde se akce každý rok konala, byla 

zavřená, nakonec vše dopadlo k plné spokojenosti. Na daný sobotní večer se totiž 

vyjímečně dveře hospody pro T.O. Winoga a Stetsony přece jen otevřely a muzikantská 

nadílka pro tentokrát užší okruh kamarádů mohla začít. A musím dodat, že atmosféra 

byla skutečně báječná a pohodová, stejně jako plejáda hraných písniček. Kytary a zpěv 

dokonce přilákaly k nakouknutí do sálu i senátora Jirsu, který se v místě zrovna 

pohyboval. A nebyl jediný! Přidat svůj hlas k muzikantům totiž zatoužil navíc jeden 

zdejší maník a svoje vystoupení v pozici stojícího zpěváka si opravdu náruživě užíval. 

Dokonce i déšť si dal pro tento večer pauzu, tak co víc si přát? Snad abychom se příští 

rok zase všichni v pořádku sešli. 

                                                                   Hanka 

       

     TRAMPSKÝ  ŠÍF 
  

   Přišel poslední dubnový víkend a my, 

společně s T.O. 60. míle, vyrážíme na 

vzpomínkovou plavbu po stopách 

starých osad v zatopeném údolí. Brzy to 

bude půl století, co megalomanský 

projekt skryl pod hladinou krásné 

dlouhé a romantické údolí řeky Jihlavy. 

Desítky mlýnů, trampských kempů, chat 



a stezek… stovky a tisíce vzpomínek na 

Bařinu, Kozlovské skály, Plašické skály, 

Rio de La Platta, Yokohamu, Zarážku, 

Halířku a v neposlední řadě i Maxův 

březový kříž, pojmenovaný po šerifovi 

Svazu brněnských osad Jiřím Hynkovi 

(zahynul ve Vysokých Tatrách) a který 

původně stával od r. 1952 na říčním břehu, 

odkud už byl o tři roky později posunut asi 

o dva kilometry dál a pak ještě jednou, v r. 

1973, na dnešní pietní místo na Skalku. 

   Tři a půl hodinová plavba byla navzdory 

uplakanému počasí úžasná a následovala 

družná a veselá merenda v blízkém šenku 

v Kramolíně. A pokřtěna byla i má 

slibovaná nová kniha trampských povídek 

POD MRAKEM. Plánované nedělní vandry 

po okolí sice spláchly opakované přeháňky 

a bouřky, ale to parádní akci nepokazilo. A 

myslím, že nic nezkazím když budeme 

sdílet video Dalešice - YouTube 

 

 

 

        Podklady – BORÁNEK 

 

 

 

https://www.youtube.com/watch?v=D6WalmT8hwU


      47. ANABASE  2023 
 

   Nápad čarodějnického víkendu do pustin 

horní Berounky a jejích přítoku vznikl na 

slezině naší konfederace trampských osad 

Amerika  - Boys v roce 1976, ale tato první 

tzv. ANABASE proběhla až za rok do 

Liblína. Desítky let má několikadenní 

ANABASE vždy jinou trasu přesunu mezi 

různými hospůdkami. Snahou bylo a je 

užívat si romantické cesty zakončené 

pohodovými trempovými. Letos se páteční 

hospoda – trempovna uskutečnila v Bílém 

domě u nádraží Blatno. Ve skvělém 

prostředí jsme zůstali až do rána. Dík patří 

hospodskému Julkovi. Tento saloon lze 

jednoznačně doporučit všem trampům 

vandrujícím po okolí. V sobotu vedla 

pochodová trasa okolo zatopeného lomu Krtských skal, dále obcemi Žďár a Lhota k 



Pustému rybníku a do cíle – Hradecké 

hospůdky. Tento přesun byl cca 20 km. 

V neděli nás čekalo dalších 18 km do Plas. 

V nádražní trempovně v Plasích jsme se 

důkladně občerstvili a měli do pondělí 

čarodějnický oheň. Návrat jsme někteří 

absolvovali levným přímým historickým 

vlakem Klubu železničních cestovatelů. Bohužel celou ANABASI mohou absolvovat jen 

všestranně zdatní trampové, kteří spolykají nejen desítky piv, ale hlavně kilometrů. 

 

                                                                                                  Míša 

 

 

 

   GORDON  LIGHTFOOT  DOHRÁL 
 

   V kanadské nemocnici v Torontu zemřel na 

začátku května ve svých 84 letech jeden 

z legendárních kanadských písničkářů Gordon 

Lightfoot. Po boku Neila Younga, Leonarda 

Cohena nebo Joli Mitchelové se zařadil mezi ty 

největší z nich a svou stopu zanechal i v české 

hudbě. Jistě víte, že skladby tohoto kanadského 

tvůrce přejímali i jiní. V českých verzích zazněly 

kupř. v podání třeba Františka Nedvěda 

(Devatenáct, Řemeslo, Kočovní herci…), Michala 

Tučného, Wabiho Daňka i Martina Žáka. A i když 

jeho popularita oproti 70. létům, kdy dosáhl 

největšího věhlasu, později poněkud poklesla, nepřestával koncertovat ani ve svých 80 

letech a dál se těšil úctě i jiných interpretů (Bob Dylan). 

   Lightfoot se hudbě věnoval už jako teenager, dokonce ji v Torontu a Los Angeles 

studoval, i když tehdy to byla ještě jazzová sekce. Na začátku jeho hudební cesty byly 

kavárny a bary, na jejím konci stálo 17 kanadských hudebních cen Juno a získal také 5 

nominací na americkou Grammy. I po své smrti zůstává folkovou ikonou…. 



      HOSPODA NA MÝTINCE 

...nebo spíše za uměním a 

kamarády do Trampského klubu 

Na mýtince, by byl vhodnější 

název. Měsíc sazenic byl ve své 

půli, jaro nás zahrnuje 

všemožným a rychle se střídajícím 

počasím, všechno kvete a potlachů 

a akcí je více jak místa 

v kalendáři. Oproti původní 

úmluvě jsem vyrazil do polabské 

kotliny sám. Na Mýtince totiž 

probíhalo 17. Setkání kamarádů 

a otevření tábořiště. Už dopředu se 

těším na mnoho nových 

kamarádů, Jenckovo malířské 

umění, výbornou hudbu a pro mne 

také tak trochu jinou přírodu. 

Tolik šikovných lidiček přece 

také dovede krásně malovat, 

fotit, řezbařit, psát i úžasně hrát. 

Rád se s nimi seznámím… 

   A vše se mi splnilo. Akce byla 

parádní, zážitky úžasné, výšlapy 

do okolí super a těch nových 



seznámení a pozvánek…ale ten 

adrenalin s přestupy a časy u 

českých drah…. 

+++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++ 

               BORÁNEK 

 

                 MĚNÍ SE TRAMPING ? 
   Nenavštěvuji mnoho potlachů ročně, ale možná se může zdát, že místy dostává novou 

tvář…? Již tradičně se při potlaších vyhlašuje minuta ticha a nic víc se k ní nevázalo. 

Ono ale jak kde. V posledních letech jakoby ale narůstal trend 

dělat z výročních ohňů ohně vzpomínkové. Nic proti tomu, ale 

oslava výročí osady jakoby šla v takových případech poněkud 

stranou. Jistě, je v pořádku, když na některých osadách mají třeba 

symbolický pomníček, kámen či pamětní desku se jmény 

zemřelých kamarádů, kde se osadníci a kamarádi scházejí před 

zapálením slavnostního ohně. Jinde se pak z minuty ticha stávají 

dojemné okamžiky s přibývajícími rituály. Ať už je to házení 

věnce do ohně, tabáku či úlitba lihoviny (ano, těžko tomu věřit) 

nebo třeba i zapalování svíček na šerifském kruhu. Těžko lze něco 

namítat a vlastně ani není důvod. Pořádající osada má plné právo 



si obřad zapalování přizpůsobit svým představám. Naštěstí už ve velké míře utichl 

nešvar vykřikování jmen a z minuty ticha se opravdu stala síla okamžiku. Takové chvíle 

ale zároveň mohou velmi změnit pointu dnešních potlachů. Vzpomínkové povídání přece 

pak může poměrně široce probíhat v táborovém kruhu po celý večer. Případně… no, 

jak se k tomu vyjádřit… narazit sudy otevřít flašky a oslavovat radost, že jsme stále 

tady, v kruhu kamarádů. 

   Jak to vnímáte vy? Také vám přijde, že se tramping v posledních letech várazně mění? 

A není to jen v tomto příkladu. Nebo jenom zase prochází další etapou svého vývoje? 

 

                                                            … z názorů kamarádů… 

 

 

 

 

 

 

        TŘI JEDNIČKY VE ZNAKU 
     Za písničkou s vůní jehličí vracíš se stále znova, 

     vzpomínky z mládí chutnají tak sladce, 

    tři jedničky mají teď v erbu všechny ty tóny a slova, 

   dnes totiž už po stojedenácté zalomíme palce…. 
 

   Květnové Setkání s trampskou písničkou, odehrávající 

se jako obvykle v českobudějovické Besedě, se konalo ve 

znamení tří jedniček, a to jedniček seřazených pěkně 

vedle sebe. To znamená, že bylo v pořadí již stojedenácté, 

a tak každý z přítomných obdržel navíc malý pamětní 

list. Nebýt Kvidu, bylo by toto číslo pochopitelně o něco 

vyšší. 

   Kromě toho 

pořádající 

SOČB přivítaly na tomto večeru několik hostí. 

Především Béďu Šedifku, který se přidal 

k sestavě šesti zdejších kytaristů a hrál 

s takovou vervou, že by mu nikdo jeho věk se 

dvěma osmičkami nevěřil. Samozřejmě zahrál 

a zazpíval i několik svých písniček, z nichž 

mnohé se dávno již rozlétly po světě. 

Protentokrát se díky zájmu muzikantů i naslouchajících téměř o hodinu přetáhla běžná 



zavírací doba, což se stává opravdu jen málokdy. Dalšími hosty byli bratři Thürkové 

z Netolic, kteří si také zahráli blok svých písniček, a v neposlední řadě pak část sestavy 

vltavotýnského Vandrbandu, který pak byl hostem červnového hraní, posledního před 

prázdninovou sezonou. 

                                                                    Hanka 

 

 

 

  HISTORIE STÁLÉHO TRAMPSKÉHO 

                        MUZEA 

 

   Na 11. Slovensko – českém potlachu na Dunaji 

u Bratislavy, se jednomyslně více jak 150 šerifů 

trampských osad dohodlo, aby vzniklo STÁLÉ 

TRAMPSKÉ MUZEUM, kde by mohl být 

tramping, co by kulturní dědictví 

československého národa, uchován pro budoucí 

pokolení. Nikdo z sheriffů tehdy nebyl proti, ani 

se nikdo nezdržel hlasování. Bohužel o několik 

roků později po tomto potlachu došlo 

k roztříštění této trampské jednoty, na které se 

všichni trampové dohodli. Vznikla skupina, 

která začala spolupracovat s NM v Praze a 

skupina KFTP (Kamarádi festivalu trampských 

písní) v Horním Jelení, která razila cestu, na které se dohodlo více jak 150 šerifů, aby 

vzniklo samostatné trampské muzeum. Do doby, nežli by takové muzeum vzniklo, 



založili KFTP prozatímní MOBILNÍ TRAMPSKÉ MUZEUM, se kterým objížděli po 

vlastech českých a slovenských a pořádali výstavy jak na trampských sešlostech, tak i 

v nejrůznějších muzeích. Zhruba za 12 let trvání uspořádali více jak 75 výstav a letos na 

29. Česko – slovenském potlachu v Čebíně završí svou 80. Jubilejní výstavu. Žádné jiné 

skupině se nepodařilo v tak krátké době uspořádat více výstav nežli kamarádům 

z KFTP! 

   Mezitím členové KFTP intenzivně jednali o založení stálého trampského muzea na 

nejrůznějších úrovních a lokalitách, jako např. mimo jiné v České Třebové, Hradci 

Králové a jinde… Někde to už bylo dost dobře rozjeto, jako např. v té Třebové, kde 

město do projektu vložilo 1 100 000,- a kamarád Satan, emigrant z Kanady, nabízel 

dalších 10 milonů, ale na radnici proběhly volby, vyměnili se politici a projekt 

trampského muzea byl odložen na neurčito 

(peníze vzal čert). 

   Často přicházely i nabídky do kamenných 

muzeí, ale kamarádi se snažili dodržet 

úmluvu šerifů od Dunaje, aby vzniklo 

trampské muzeum někde na okraji lesa 

s loukou na doprovodný celoroční program, 

prostě živé muzeum v přírodě. S touto ideou 

žili až do loňského roku. Mezitím se totiž 

bohužel neuskutečnil projekt Expozice 

trampingu v NM  a kamarádi, kteří se svými 

relikviemi váhali, počali hromadně předávat tyto své poklady do trampského muzea 



KFTP. zaplnily se plně depozitáře v Holicích, Hradci Králové i Heřmanově Městci a 

hrozilo odmítání dalších darů ve prospěch muzea a to kamarádi z týmu nechtěli. 

Z tohoto a i jiných důvodů se realizační tým spolu se šerifem KFTP Plavčíkem dohodli, 

že bude třeba zvolit kompromisní řešení a 

přijmout některou z variant do 

kamenného muzea. Za současných 

politických i finančních podmínek se tato 

varianta jevila jako jediná možná. 

   Již asi před pěti lety nás oslovil majitel 

doudlebského panství Petr Dujka s 

možností umístění trampského muzea 

v jeho prostorách vedle Přírodovědného 

muzea a muzea venkova, kam by to 

trampské také zapadlo. Tehdy jsme tuto 

jeho nabídku odmítli s tím, že nesnažíme 

jít cestou ideí,  které si trampové zvolili při potlachu u Dunaje. 

   Když Petr Dujka vloni na výstavě v Chrasti opětovně nabídl prostory ve svém zámku, 

jednomyslně jsme se dohodli, že tentokrát již jeho nabídku neodmítneme. Jako kdyby to 

věděl, tak prostory u Přírodovědného muzea po pět let nechával volné právě pro tuto 

příležitost. Slovo dalo slovo a na zámku v Doudlebech nad Orlicí se od léta 2022 začala 

připravovat expozice Trampského muzea. Kamarádi právníci připravili vzájemnou 

smlouvu jednak o převedení trampských exponátů a jednak o provozování muzea 

samotného – smlouva byla poté oběma 

stranami podepsána. Připravil se projekt 

na zařízení výstavních prostor, kde by se 

exponáty vkládaly do prosklených vitrín a 

stolů, ale byly i volně ložené. Dnes tu 

nechybí ani závěsný program, do kterého 

se umístily informační panely zejména o 

trampských osobnostech. Vernisáž byla 

stanovena na 29.4. 2023 a zároveň s tím 

bylo rozhodnuto o ukončení činnosti 

muzea mobilního jubilejní 80. výstavou na 

potlachu v Čebíně. Na vernisáž byla 

pozván osadní kapela Falešné karty, 

rozeslány pozvánky, zajištěn raut… 

zároveň s kamarádka Ježurka rozhodla 

při této příležitosti oslavit své 80. 

Narozeniny, ke kterým jí realizační tým 

věnoval 80 růží, které posléze oslavenkyně 

rozdala mezi přítomné ženy. Tomu všemu 

přecházel páteční sejšn, kde hrálijak o 

život Pipas a kamarádi z Kroměříže… 

 



   Slavnostní zahájení započalo na nádvoří 

u zapáleného ohně, o který se staral 

kamarád Petr Nedoma, jenže když se pak 

přihnal déšť, vše se muselo přemístit pod 

střechu koncertního sálu. Tam pak Fred 

poděkoval realizačnímu týmu a rozdal 

„odměny“ (růže a rum). Kamrád Zloťa 

zde také předal další tři Trampské Oscary: 

jubilantce Ježurce, kamarádu Cyrilovi a 

majiteli objektu Petru Dujkovi. Fred úpak 

od slovenských kamarádů prostřednictvím 

Fica převzal vyznamenání Zlatý odznak Johna Hawkinse za přínos k zachování 

trampské historie. Otevření Trampského muzea došlo přestřižením pásky, o kterou se 

postarali za Čechy trampská pisatelka Hanka Hosnedlová, za Moravu Jiří Jura Cancák 

(trampský skladatel, malíř a dlouholetý šerif T.O. Pavouk z Brna), za kamarády ze 

Slovenska stříhal Stano Špricek Šnirc (dlouholetý šerif T.O. Zlatá Kaledonia z Ivanky 

při Dunaji, čtvrtým do party střihačů nebyl nikdo jiný než majitel zámku. A pak se na 

400 kamarádů „vrhlo“ na prohlídku a po 

ní většina z nich zapsala své dojmy do 

připravené knihy návštěv – žádný 

neprovedl kritický zápis. Na všem se ale 

bude ještě pracovat, vylepšovat a de facto 

to asi bude nekonečná práce, protože 

kamarádi jistě s dodávkami svých 

propriet nepřestanou. A pokud bude 

majitel prostor souhlasit, mohla by se do 

budoucna i vybudovat venkovní expozice, 

kde by byla ukázka srubu, potlachoviště, 

totémová cesta, vlajkosláva a vstupní brána. Tady by se mohly odehrávat doprovodné 

programy Trampského muzea. To by byla příležitost pro vás, kamarádi, kteří byste 

chtěli přiložit ruku k dílu. Na závěr všichni účastníci akce obdrželi pamětní list a 

vlaječku a domů odjížděli s pocitem, že se po mnoha generací snažení trampů konečně 

splnil sen o vlastním kulturním stánku v podobě Trampského muzea. Další informace 

můžete najít i na webových stránkách samotného zámku… 

                                           

                                                Vedení zámku a tým Trampského muzea 

 

        KDYŽ SEVER VÁLČIL S JIHEM…. 
   Občanská války byla rozhodně jedním z nejdůležitějších konfliktů 19. Století a 

zahynulo v ní víc Američanů,  než v jiných konfliktech. V urputných  bojích trpěly  obě  



strany. Všichni vojáci viděli věci, na které by nejraději 

zapomněli, ale zároveň věděli, že na ně nezapomenou 

nikdy. Z větší části veleli důstojníci bez bojových 

zkušeností, vyznávající vznešené, ale šílené heslo – vojáci 

mají stát zpříma a bojovat jako muži. Heroická gesta jsou 

ale na hovno. Víra v cokoliv jiného než ve vlastní přežit je 

na bojišti to poslední, na co myslíte. Jestli tedy vůbec 

dokážete myslet na něco jiného, než na to nenadělat si do 

kalhot. Hrdinové jsou nejhorší vojáci – nerozumně 

podstupují riziko a ostatní vystavují nebezpečí. Nevycvičené jednotky proto šly jako na 

porážku. Válka je často předkládána jako boj za zrušení otroctví, to je ale až tendenčně 

zjednodušeno a je to podobné tomu socialistickému: Jižani byli zlí protože bičovali černé 

otroky, zatímco Seveřani byli hodní a chtěli je osvobodit… až z toho, milé děti, vznikla 

válka. Nebudu teď rozsáhle uvádět, že ona pověstná psí hlava byla Dixielandu 

přisuzována ne zcela právem. V dnešním vyprávění se chci spíše zaměřit na některé 

události, odehrávající se na bojištích v létě 1863, tedy právě před 160 lety. A na některá 

z nich se spolu podíváme. Než se však dostaneme přímo k prázdninovým měsícům, 

musíme si ještě ve stručnosti 

připomenout, že těm ještě předcházely 

bitvy u Raymondu (12.5.1863), u 

Champion Hill (16.5.), u mostu přes Big 

Black River (17.5.) a souběžně s tím 

samozřejmě stále probíhalo obléhání 

Vicksburgu – to vše v Mississippi a u Port 

Hudsonu v Louisianě. A vynechat nelze 

ani střet u Brandy Station ve Virginii. 

   1.7. 1863 začala naprosto samovolně 

bitva u Gettysburgu, rozhodující 

střetnutí, které dodnes fascinuje nejen 

historiky. V této epické, kolosální bitvě, 

během níž chtěl Lee uštědřit Severu rozhodující ránu, se plně prokázala šílenost taktiky 

frontálního útoku. Nebudu se k ní moc vracet, podrobněji jsme ji probrali už v č. 37 

(kdo má zájem vyhledá si staré Jižany na Ulož to), 

ale přece jen několik vět. 

   Když Lee uspěl v bitvě u Chancelorsvillu, 

rozhodl se táhnout dále na sever do Pensylvánie, 

přičemž se na křižovatce u Gettysburgu střetl 

s plnou silou seveřanské armády generála Georga 

G. Meada. K předem neplánovaným bojům došlo 

již 1.7., kdy postupně oběma stranám přicházely 

další posily, které se hned zapojovaly do akce. 

Následující den, v pokusu o obklíčení sil Unie, 

nařídil Lee Longstreetovým a Hillovým divizím zaútočit na Little Round Top. Pokud by 

se jižané tohoto strategického vrcholku dokázali zmocnit, měl by dobrou naději 



k celkovému vítězství, protože by se tak podařilo federály od Washingtonu. Osud celé 

války měl být rozhodnut brutálními boji s vojáky gen. Warenna. Tento den nastala ona 

slavná chvíle, kdy plk. Joshua Chamberlain zavelel mužstvu (jemuž docházela munice) 

nasadit bajonety a celý mainský pluk vyrazil z kopce k bodákovému útoku proti 

Jižanům. Ještě předtím, aby nepadla nepříteli do rukou, roztrhali na malé kousky svou 

plukovní vlajku a každý z vojáků si vzal kousek. Mnoho mužů pluku bylo za války 

zajato, ale všechny kousky vlajky se podařilo před konfederáty ukrýt a nakonec byly 

přivezeny do Maine jako drahocenné 

relikvie. Síly Unie si pak až do večera 

udržely své pozice. 

   3.7. odpoledne, po téměř 

dvouhodinovém dělostřeleckém 

ostřelování ze 150 děl, se Lee rozhodl 

pověřit divizi gen. Picketa přímým 

útokem na střed seveřanů na Cemetery 

Ridge. Přes 12 000 mužů vytvořilo linii 

asi 1 km širokou a postupovalo vpřed a 

                       Gettysburg (1993) ~Pickett's Charge (part one) - YouTube 

nehledě na silnou palbu nepřátelských šrapnelů se jim podařilo místy vlomit do modro- 

kabátnických pozic a začít boj muže proti muži. Generála Armisteada, zakončujícího 

zde Picketův útok zasáhla střela v okamžiku, kdy se opíral o jedno z dobytých děl a s  

                      Gettysburg (1993) ~Pickett's Charge (part two) - YouTube 

kloboukem nabodnutým na šavli volal na své muže: „Dejte jim chladnou ocel chlapci!“ 

Picketův útok se vlastně stal rozhodujícím obratem celé války, protože přeživší se museli 

vrátila své pozice, zanechávajíce za sebou pole poseté mrtvolami. Nepodpořila je ani 

Stuartova jízda, která se ve stejnou dobu v týlu nepřítele potýkala s Custerovou 7. 

kavalerií v prakticky největší jezdecké bitvě celé války. 

   Byly to tři dny heroických bojů, jedna z nejdůležitějších bitev války, na jejímž konci 

jižané utrpěli zásadní porážku a byli nuceni ustoupit zpět do Virginie, zanechávajíce za 

sebou na 28 000 svých raněných a mrtvých. Trudné povinnosti uklidit bojiště se musela 

ujmout americká armády, která brzy přišla na cosi podivného. 

Některé zdroje uvádí, že vojáci na místě nalezli 27 574 pušek, 

jiné zdroje tvrdí, že jich bylo dokonce 37 000. Každopádně to 

byla hromada kvérů, které zdaleka ne všechny patřily mrtvým 

a raněným. Ale zajímavé je, že drtivá 

většina z nich – 24 000 – byla v době 

nálezu nabitých. A co více, polovina 

byla nabita nejméně dvakrát, než 

zbraň vystřelila, čtvrtina byla nabita 

víckrát a jeden nebohý voják dokonce 

nabil svou pušku třiadvacetkrát! A 

nevystřelil jediný výstřel! To na první 

pohled nedává žádný smysl, chybí jakékoliv vysvětlení proč by neustále někdo nabíjel 

pušku, ale nestřílel. Podle jedné teorie vojáci chtěli být viděni, že se účastní boje a tak 

https://www.youtube.com/watch?v=mC7bYDBj_eA
https://www.youtube.com/watch?v=G2ptN5K4Vy8


ládovali, ale střílet nechtěli. Pálilo 

se na povel v linii, tak jako 

v dobách napoleonských válek, 

takže pokud někdo chtěl jen 

simulovat boj, mohl nabíjet jako 

ostatní a pak přiložit pušku 

k rameni. Že nevystřelil, toho si 

nikdo v tom čmoudu a hluku 

nikdo nevšiml. Někteří vojáci 

záměrně stříleli i nad hlavy 

nepřátel, protože z psychologické- 

ho hlediska zkrátka nechtěli nikoho zabít, ale tím, že své zbraně nabili víckrát, je vlastně 

zároveň zničili, protože už z nich nebylo možné střílet. Jiné pušky zase při výstřelu 

mohly selhat, protože je vojáci nebyli schopni v bitevní vřavě řádně nabít. Ono nabíjet 

zbraně i v naprosto klidových podmínkách, natož uprostřed bitvy, je složitý proces a 

trvá poměrně dlouho. Po celou dobu kolem sviští kulky nepřátel a vybuchují 

dělostřelecké granáty… stačila proto jedna nepozornost nebo chyba a snaha vyšla 

naprázdno – nepočítaje technické závady. Zbraně se také přehřívaly a tak se s každým 

výstřelem šance že selžou zvyšovala. Pokud se tak stalo, voják 

zbraň jednoduše zahodil a snažil se sehnat jinou. Toto 

vysvětlení se zdá být nejpravděpodobnější a snad proto se našlo 

tolik zbraní nabitých, ale nefunkčních. Existuje ale ještě jedno 

vysvětlení. Neselhaly zbraně ani vojáci. Ti si své zbraně nabili, 

ale neměli šance z nich vystřelit. Oproti dělostřelectvu byl totiž 

jejich dostřel krátký. 

   Gettysburg byl masakr a hodně jižanských vojáků nejspíše 

zemřelo ještě dříve, než sami mohli vypálit, protože byli 

zasaženi nepřátelskou kanonádou. Kde je pravda se tedy nedá 

s jistotou říct, ale nedá se předpokládat, že by vojáci odmítali 

záměrně střílet, protože by se tím sami vystavovali riziku brzké 

smrti. Samozřejmě, že ale k takovým případům dojít mohlo. Stejně tak nebylo možné, 

aby velká většina vojáků nebyla schopna nabít svou zbraň, protože k tomu byli drilem 

vycvičeni. Byl to tedy asi mix všeho 

dohromady a ve výsledku to významně 

přispělo k oné drtivé porážce, ze které 

díky Meadově otálení dokázal nakonec 

Lee vycouvat a vést boje ještě po další 

dva roky. Navíc se válečné násilí rozšířilo 

i do měst na severu, kde se začali bouřit 

jejich obyvatelé. Např. už v polovině 

července se v New Yorku rozpoutaly 

přes týden trvající pouliční nepokoje 

(spojené i s lynčováním černochů) při 

nichž zemřely stovky lidí. 



   4.7. …se po několikanásobných pokusech o dobytí a sedmačtyřiceti dnech obléhání 

Grantovou unionistickou armádou vzdala konfederační pevnost Vicksburg. Jednalo se o 

vítězství nesmírné ceny. Nejenže tu do rukou federální armády padlo více jak 30 000 

zajatců, ale opanování Vicksburgu otevřelo řeku Mississippi pro vojenská i obchodní 

plavidla od pramenů až po ústí do moře. V opačném směru se o otevření vodní cesty 

snažil generál Nathaniel P. Banks (ovládající už New Orleans) a to především dobytím 

další silné jižanské državy Port Hudsonu v Lousianě. Ztráta kontroly nad řekou 

Mississippi znamenala proto pro Konfederaci možná ještě větší ránu než porážka u 

Gettysburgu. 

   17.7. …proběhla bitva u Honey Sprint, kde gmjr James G. Blunt porazil konfederační 

indiány gen Douglase H. Coopera a překročil řeku Arkansas. Bylo to důležité vítězství 

pro síly Unie v jejím úsilí o získání kontroly nad indiánským územím. Byl to největší 

vojenský střet unijních a jižanských sil v této oblasti, ze které se nakonec stala 

Oklahoma. Bitva byla také jedinečná v tom, 

že běloši byli menšinou obou válčících stran, 

nejvíce zde bojovali indiáni a černoši. 

   18.7. …proběhl druhý útok na Fort 

Wagner, který byl součástí impozantní 

jižanské obrany Charlestonu. Pro seveřany 

bylo toto město rodištěm povstání a místem, 

kde byly vypáleny první výstřely na vlajku 

Unie. Zdi uzavřené pevnosti, pojmenované po 

zabitém pplk  Jižní Karolíny Thomasu M. 

Wagnerovi byly 10 metrů vysoké a 

vybudované ze sypané zeminy, kulatiny a 

pytlů s pískem. Chránilo ji 14 těžkých děl a jeden útok už přečkala. Jediný přístup 

k pevnosti byl přes úzký proužek pláže, ohraničený na jedné straně Atlantikem a na 

druhé bažinatým močálem. Po celodenním dlouhém bombardování ze souše a z 11 

Danglerových lodí na moři (které však pevnosti a jejím valům 

nezpůsobilo mnoho škod) poslal navečer gmjr Quincy A. 

Gillmor své vojáky do útoku podruhé. 

   Posádka pevnosti přivítala nepřítele krupobitím střel, 

tvořících zuřivou přehradnou palbou. Devět pluků dvou 

útočících brigád, v čele s legendárním černošským plukem (54. 

Massachusetts) se do pevnosti vlomilo na dvou místech, ale 

v brutálním boji muže proti muži utrpěly děsivé ztráty. Po 

úporné řeži, v níž útočníci přišli o velícího generála George C. 

Stronga, 7 plukovníků (včetně velitele 54. IR pětadvacetiletého         

    Glory ~Second Battle of Fort Wagner (part two) - YouTube 

Roberta Shawa) a půldruhého tisíce mužů, byli nakonec 

unionisté vyhnáni. Velitel pevnosti gen William B. Taliaferro 

přiznal ztrátu 150 mužů. Po bitvě byla seržantu 54. IR 

Williamu Carneymu za udatnost udělena Medaile cti, to když zachránil plukovní vlajku 

když v boji padl její nositel. Carney se narodil jako otrok a stal se prvním barevným 

https://www.youtube.com/watch?v=BrDKM-WIJrY


nositelem tohoto řádu. Posádka nakonec pevnost opustila až po dalším intenzivním 60ti 

denním ostřelování a nedostatku zásob a vody. 

19.7. …byla při přechodu řeky Ohio u Buffington Island rozprášena federální kavalerií 

brigáda Morganových Rangers. Z 2 400 mužů na počátku kampaně toho dne uniklo 

pouhých 200 nájezdníků, včetně velícího generála. Netrvalo ale dlouho a došlo i na ně. 

Morgans Raid, jak se tomuto 

přepadu přezdívalo, byla jedna 

z nejslavnějších povstaleckých 

záškodnických akcí. Zaútočili 

během ní na most přes Green 

River, ale po  několika útocích byli 

přinuceni k ústupu směrem na 

Lebanon v Kentucky, kde zajali 

místní posádku. Dále pokračovali 

k řece Ohio blízko Brandenburgu, 

kterou překročili na dvou ukořistěných parnících. Na druhém břehu rozprášili další 

nepřátelské oddíly, utkali se s milicí u Corydonu v Indianě, i tu rozprášili a obsadili 

město. V té době už ale proti nim povstala celá oblast. Noviny psaly o invazi do Indiany 

a tak byly narychlo započaty opevňovací práce a dělostřelectvo rozmisťováno tak, aby 

rebely zastavilo. Morganova jízda mezitím postupovala podél řeky Ohio, objela 

Cincinatty a pak během jednoho dne provedla nejhlubší průnik na nepřátelské území a 

to až do blízkosti jezera Erie, což se během válkynepovedlo žádné jiné konfederační 

jednotce! Morgan tak na sebe dokázal vázat mnoho unijních jednotek, které by jinak 

mohly být nasazeny jinde. Nakonec ho ale stejně udolala přesila a musel se vzdát. 

 

 

 

          POVSTAŇTE, KAMARÁDI… 

 

   Smrt je sice přirozeným koncem života, 

  ale pro ty co zůstanou je vždy bolestná. 

  Když kamarádi z táborské T.O. Svobodná 

  stezka  vyprovázeli na věčný vandr svého 

  osadníka Artura,  ještě netušili, že  za 

  krátký čas odejde pást Manitouovy koně 

  i ten co mu hrál poslední píseň, kamarád 

            HONZA  CHALUPA 

   Věnujme mu prosím tichou vzpomínku. 



            OVČÁKŮV  OHEŇ 
 

   Tramp je svým způsobem formalista 

a miluje obřady. Ovčákův oheň 

ovšem nemá příliš dlouhou historii. 

Zapaluje se teprve pošesté a je 

věnován památce kamaráda tragicky 

zahynulého při svém putování Spojeným královstvím GB. Protože i my máme 

rádi toulání,  věnovali  jsme před ním i nějaké ty  trampokilometry  přilehlé 

České Kanadě, i když velmi smutná je 

současná podívaná na lesy vyrubané po 

broučkové kalamitě. 

   Mlha a mrholení rovněž mnoho 

radosti nepřidaly, naštěstí se Pajda 

slitoval, mraky si strčil do kapsy a 

úderem poledne vše změnil – i naši 

náladu. Zazněly kytary a i když se to při 

smutečních ohních mnohde neprakti- 



kuje, kamarádi nastoupili i k několika 

soutěžím. 

Večer sice přinesl teploty blízké nule, 

ale o to příjemnější bylo posezení u 

ohně… a vlastně nejen tím teplem, 

ale především velkým pocitem sounáležitosti. 

 

 



  POTLACH NA SKÁLE 

   Oheň je oltář trempů… a ohně, zejména pak ty výroční, 

se většinou konají na stálých místech. Ovšem nemusí tomu 

tak být vždycky. Může se stát, že osada, ať už z jakýchkoliv 

důvodů, může změnit 

místa jejich původního konání. Někdy se může stát, že i k horšímu, v jiném případě, 

jako je tento, k lepšímu. Je tomu tak i v případě Trampského společenství táborského, 

které má vykolíkovaný nový claim na „Skále“ a věřte tomu, že je suprovej. Ovšem stálo 

to hromadu dřiny a kýble potu, výsledek však stojí za to. Hrdě sem proto pozvali 

kamarády na oslavu 34. výročí trvání své 

osady. Upravený starý lom, ztracený v lesích, 

skvělé, přímo letní počasí, byl tedy svědkem 

veselé sleziny se zpěvy, hrami a všemi těmi 

radostnými událostmi co k trampskému životu 

patří. A velkým kladem, který je třeba ocenit, 

je i početná trampská omladina, zaručující 

optimistický výhled do budoucna. 

   Tramp miluje i obřady a to především jak ty 

nekonvenční rituály, které si sám vytvořil, tak 



ale třeba i ty převzaté. Takovým byl třeba i indiánský obřad očistění místa a všech 

účastníků, který zde proběhl před samotným slavnostním zapálení „trempského oltáře“, 

při němž řady pořádající osady posílil další nový člen – teď už je kamarádů osmnáct a 

to je dost početné hejno zaručující to, že i v následujících letech zde není, co se týče 

trampských tradic, čeho se obávat… 

 

 
 

 

     NESMRTELNÝ PSANEC STÁLE LADÍ  

                          KYTARU 

 

   29. dubna uběhlo přesně 90 let ode dne kdy v texaském 

Abbotu spatřil světlo světa Willie Nelson. A i když pochází 

z malé obce, dnes ho zná celý svět. Zpěvák, kytarista, 

skladatel a aktivista, ale také potížista, „psanec“ a americká 

hudební ikona… Máte pocit, že jste jeho songy nikdy 

neslyšeli? A přece. Zpíval je Michal Tučný (Cesty toulavý, 

Všichni už jsou v Mexicu, Báječná ženská…) nebo Pavel 

Bobek (Muž na konci světa…) a přitom jeho první hudební 

angažmá vůbec nenaznačovalo tomu, že by se z něj měla stát 

taková hvězda – hrál jako doprovodný muzikant v dechovce 

českých exulantů… 

   Brzy ale začal psát vlastní písně a roku 1960 přesídlil do 



Nashvillu, kde o dva roky později vydal 

svou první desku And Then I Wrote. 

V letech sedmdesátých už se stal jedním 

z hlavních představitelů hnutí 

nashvillských „Outtlaws“ (Psanců), kteří 

znamenali pro country hudbu úplnou 

revoluci. Nelíbil se jim směr kam se 

ubírala, odmítali komerci s nažehlenými 

košilemi, nablýskaným pozlátkem a 

písněmi postrádajícími jakoukoliv stopu 

opravdovosti. Místo toho se vrátili ke 

kořenům a proti tlaku producentů prosadili vlastní autorský styl – kromě Nelsona sem 

patřili hlavně Johny Cash, Waylon Jennigs a Kris Kristofferson. Ti všichni se 

vymezovali proti tradicionalistickým formám v country a snažili se o větší přirozenost a 

také v současnosti jsou nesmírně produktivní a prakticky každý rok vydávají novou 

desku. Svou zatím poslední cenu Grammy získal Willie Nelson za loňské album A 

Beautifel Time. Jeho tempu by snad nestačili ani dvacátníci, i když – vzhledem k jeho 

věku – už má zřejmě svá nejlepší léta za sebou. Ty své mexikánské rytmy má prostě pod 

kůží hluboko vryté. Jeho hlas už je sice hodně „otřískaný“, ale jeho podání ten styl sedí. 

Bez toho si ho lze jen těžko představit… 

 

 

 

 

Z LODNÍHO DENÍKU aneb POPRVÉ NA ŘECE  

 

   3.  část vypravování starých říčních vlků o jejich začátcích v letech šedesátých 

minulého století. Navazujeme tedy na poslední větu: 

 

      Samozřejmě, že i Frantova kamera běží na plné obrátky, abychom si alespoň něco z té 

krásy přivezli na filmovém pásu domů. 

   „Děcka, slyšíte?“ ozval se náhle Pakyn. “Mně tak kručí v břiše, že neslyším ani jak 

vrčí kamera. Vy nemáte hlad?“ 

   „No to je dost, že tě také jednou napadlo něco kloudného. Já osobně mám hlad jako 

vlk,“ zajásal Franta, když zjistil, že by se mohlo jíst. A to byl signál pro ostatní. Hlad je 

nyní silnější, než naše touha po kultuře a historii a tak končíme v docela slušné hospodě. 

Překvapivě rychle jsme obslouženi, ale ještě rychleji v nás mizí poslední kousek smažené 

kotlety, vydatně splachované chlazenou plzní. Však jsme si již připadali jako sušené 

tresky. Snad proto, že ráno jsme si zvykli na větší relativní vlhkost, než jsme měli nyní. 

Nasyceni a občerstveni potom s větší chutí pokračujeme v potulce městem a vstřebávání 

stále nových poznatků. Český Krumlov je opravdu krásné město, kde každý dům 

vypráví svou historii. Každému doporučujeme (zvláště vodákům ) jej navštívit. 



   Po dvou hodinách se vracíme na tábořiště, abychom si domluvili zítřejší trasu. A 

k našemu dobru také bude, když trochu vyzkoušíme své vodácké umění (přesněji 

neumění). Naše lodě se již dost zatáhly a tolik již netečou a tak to zkusíme. Je to slušná 

dřina vyjet nahoru proti proudu, obrátka a sešup dolů, znovu nahoru a zpět, spolu 

s různými obraty, přitahováním, kvrdláním, kontrováním a kdoví, jak se všechny tyto 

vodácké úkony nazývají. Cvičíme a 

cvičíme, až nám klouby praskají. Po 

krátkém a tvrdém nácviku na rychlé 

vodě můžeme být spokojeni se svými 

výkony, protože po té ranní exhibici již 

trochu připomínáme zkušené vodáky. A 

tak se zítra můžeme bez obav pustit do 

boje s vlnami a proudem v peřejích 

Vltavy, které nás čekají na prvním 

úseku plavby. Po krátké poradě nad 

vodáckou mapou Vltavy, jsme se 

rozhodli sjet úsek z Krumlova k Dívčímu Kameni. Bude to asi 25 km, ale voda je prý 

celkem rychlá a proto se to spluje, podle našeho naivního názoru asi za tři hodiny. 

 

                                              PLAVECKÝ VÝCVIK 

   Při této poradě padla i otázka, jak naše dívky dovedou plavat. Víme, že na rybníku 

něco uplavou, ale jak to bude, kdybychom se udělali a ony měly z lodi vyplavat a dostat 

se v proudu ke břehu…? My muži jsme už podobnou situaci zažili a tak nezbývá, než 

provést plavecký výcvik s děvčaty. 

   „Tož cácorky, do plavek a deme se 

kópat,“ zahlaholil Pavel. „Vltava néni 

Pisťák (Pistovický rybník) a my musíme 

vidět, jak umíte plavčit v pródu. Je 

horko a trocha cákání vám neuškodí. 

Tak fofrem se převléct a ať už jste tady.“ 

   „Do té smradlavé vody lozit nebudu,“ 

odpoví Zdena, „nechci chytit nějaké 

ekzém“ a s odporem pohlédla na černou 

řeku. 

   „Když nepůjde Zdena nepůjdu též?“ odmítla koupání i Ela. „Kdybychom se udělali, 

tak to nějak dopadne. Utopit nás nenecháte.“ A hrdě odkráčela za Zdenou. 

   Zůstali jsme bezradně stát a začali přemýšlet, jak je dostat do vody. Přece musí 

vyzkoušet, co s nimi proud udělá? Ale to už se ozval Pakyn. 

   „Vy toho naděláte, vždyťje to jednoduché. Holky nám záviděly když jsme trénovali na 

lodích, tak je za chvilku pozveme, že je povozíme. Řekneme jim, že chceme, aby viděly 

řeku z lodě….“ 

   „…a my je z lodi vyklopíme a hned uvidíme, jak plavou“ skočil mu do řeči Franta. 

   „Dobře,“ schválil myšlenku Slávek. “Já pojedu s Elou, Franta se Zdenou a Pakyn, 

Pavel a Karel půjdou po břehu a budou dělat záchranáře.“ 



   „Já bych k tomu ale měl malé zlepšení,“ povídá Karel. „Kdybyste teď šli za děvčaty a 

zvali je na loď, mohlo by to v nich vzbudit podezření. Mne ale považují za solidního, 

nezáludného člověka a otce rodiny a uvěří, co jim řeknu. Já jim totiž naočkuji myšlenku, 

že řeku mohou vidět i u tábořiště a to z kanoe, která bude uvázaná u břehu…“ 

   „… a když tam budou tak tam skočíme a kanoi převrhneme, fajn brácho.“ Dořekl 

Franta, „ostatní zůstane jak jsme si ujednali.“ 

   Ujedfnáno, domluveno a nenápadně jsme se vraceli od řeky k tábořišti. Karel po chvíli 

štrachání ve stanu odešel k ohništi, kde děvčata připravovala večeři. Všichni se dívají 

jak jim něco vysvětluje a ty nakonec kývou, že souhlasí. Po jeho návratu se k němu 

nenápadně připojujeme v místě, kam není od ohniště vidět. 

   „Tak co? Jak to dopadlo. Vyjde to podle plánu?“ ptáse tiše Slávek. 

   „Myslím, že to vyjde,“  zní hrdá odpověď. „Hučíl jsem do nich, že je to vlastně jako na 

Pisťáku když je vítr a jsou na něm menší vlnky. Můžou sledovat řeku, tábořiště a 

přitom si pobrukovat Houpy hou. Hůř, co bude potom se mnou.“ 

   Hned se ozval Fanóš: „Co tím myslíš? Vždyť my tě před nimi uchráníme?“ 

   „Jo, uchráníte, ale co moje ztracená důvěra? Pak už mi neuvěří ani slovo. Že jsem se 

do toho vůbec dal. Já vím, že potřebujeme vědět, co budou dělat kdybychom se udělali, 

ale já…“ a jenom mávne rukou. 

   „Neboj. My jim namluvíme, že jsi nic nevěděl a že jsi taky jen taková oběť. Ještě tě 

budou litovat, že jsi nám naletěl. Ale dost řečí a jdeme na to.“ 

   „Počkéte, po stezce kolem vody pudu enem já a Pakyn. Karel ať zůstane tady. Budó 

mu víc věřit, že o tym nic nevěděl. A když lodě obrátíme, může volat co blbneme. To 

bude jako stoprocentní alibi?“ chcechtal se potutelně Pavel. Se smíchem pak šlo pomalu 

k lodím a Karel se odebral za děvčaty. 

   „Holky, koukněte,“ začal po chvíli, „kluci jdou k lodím, aby je očistili. Nenápadně 

jděte k nim a jakoby nic je požádejte, aby vás konmečně taky svezli. Určitě 

neodmítnou.“ 

   „Na ja, ale co bude s večeřó? Ještě není hotová. Oni nám řeknó ať vaříme, že když 

jsme se nechtěly kópat, nemusíme se ani vozit,“ namítla Zdena. 

   „Nesmíte se dát, oni se budou chtít udobřit a určitě nerodmítnou. Zvlášť Fanoch a 

Slávek. A tu večeři já dovařím. Tak honem, mazejte, alou!“ 

   „Tak jdeme, Zdeno, víš, že Karel umí vařit, nemusíš se bát?“ pobízí Ela a spěchá ke 

břehu. Zdena váhá, ale pak pospíchá za ní. Od lodí je pak slyšet Pakynovo hulákání: 

   „Tož holky, daly jste si říct a jdete se konečně vykópat?“ 

   „Tož to určitě. S tebó Pakyne vždycky,“směje se Ela. „Ale co byste miláčci řekli tomu, 

že byste konečně taky trochu povozili nás?“ 

   Chvíli je ticho, to kluci dělají drahoty a potom se ozve Franta: 

   „Tož fajn. Já pojedu se Zdenó, Slávek s Elou a Pakyn s Pavlem půjdou po břehu. 

Kdyby se náhodou něco stalo, alespoň by chytili lodě. Pojedeme jen kósek po proudu a 

pak holky uvidí, co je to za dřinu jet zpátky. Budou totiž muset taky pádlovat. Souhlas, 

děvčata?“ 

   „Nekecé a dělé, ať už jedeme,“ souhlasí Zdena a obléká si plovací vestu. Sichr je sichr 

a ty jim alespoň udrží nozdry nad hladinou. „Elo, vem si ju taky.“ 



   Kluci vylévají zbytky vody, která zůstala v lodi, odvazují je, děvčata opatrně nasedají. 

Pak do nich skočí chlapi a odstrkují kanoe od břehu. 

   „Tož ahóóój,“ volají Pakyn s Pavlem a klušou po břehu. 

   „Pádla, zapomněli jste nám dát pádla,“ ozývá se náhle křik Ely…a Slávek se 

zločinným smíchem odpovídá: 

   „Na co pádla? Vždyť by nám mohly uplavat. Fanóchu, jdeme na to!“ A oba začnou 

rozhoupávat lodě. 

   „Dyť se převrhneme!“ piští Zdena, „nechte ty hlóposti.“ 

   „Žádny hlóposti, nechtěly jste plavat dobrovolně, tak to uděláme takhle!“ 

   „Jdu na to,“ volá Franta a šarpiji rozhoupá tak, že se skutečně převrhne. A současně 

se zvrhává i Slávek. Z tábořiště je slyšet Karlo volání co že jako blbnó a do toho ječení 

děvčat, že se topí. Není divu. Mají tu smůlu, že mají srdce z kamene a nervy z ocele a to 

je táhne ke dnu. 

   „Nebojte se, tady se určitě neutopíte, stačí se jen opřít o dno nohama dopředu. Je tu 

vody ani ne po pás. Snažte se jen pomalu dostávat vlevo ke břehu, proud je tu malý a 

jsme vedle vás,“ uklidňuje je Slávek a ostatní spokojeně konstatují, že se nám při 

nějakém to skutečném udělání neutopí. 

    Při této plavecké lekci se však Zdena projevila jako pomstychtivý tvor, neboť cítila 

skvělou příležitost jak splnit ranní hrozby, když jim hoši nepřivezli nick jídlu. A tak se jí 

málem podařilo nás utopit. Že to však ve vodě přece jen dovedeme, dopadlo to nakonec 

dobře. My seale vzdáváme dalších pokusů uděla z našich děv alespoň trochu plavce. 

Kanoe a pádla odchytila „pobřežní služba,“ Karel 

uklidňoval sušící se holky, ty mu zase věřily, že v tom 

prsty nemá… inu, kdo umí, ten umí. 

   Stíny se prodlužují, večeře je hotova a v kotlíku bublá 

voda na čaj. Je to náš poslední večer v tomto koutku a 

ten musí být zakončen naším prvním táborákem. 

Posíleni i opékanými buřty přihazujeme další dříví na 

ohň a sesedáme se kolem něj. Po chvíli smíchu a 

různých pošklebků není třeba ani velké domluvy, ozve 

se Slávkova a Frantova kytara a již se nad řekou nese 

první písnička. Za ní se rozběhla druhá a další a další. 

Staré melodie střídají nové, ale všechny jsou stejně 

krásné. 

   Večer už dávno vystřídala vlahá noc a nad vrcholky 

lesů za řekou se vyhoupl žlutý měsíc, dorůstající do úplňku. Zmocnila se nás poetická 

nálada a ani se nechce jít spát. Až když přišla půlnoc se zvolna rozcházíme do našich 

opuštěných stanů. Zítra nás čeká první tůra a my si přejeme, aby se zlepšil stav vody. 

Řeka šumí a šplouchá a tím svým nočním povídáním nás záhy ukolébává ke spánku… 

 

                                                                             Stréc Slávek 

      Pokračování příště 
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                   Foto  O.Vnuk 

 



           A JAK BUDE DÁL…? 

 

    Každá doba má své velikány, úspěšné vynálezce, stavitele a konstruktéry, smělé plány, 

ale i mnoho neuskutečněných vizí, projektů a krachů. Toto vyprávění vás zavede na 

místo, které dodnes připomíná pokus o realizaci velkolepého projektu vybudování velké 

vodní elektrárny na Vltavě a s tím spjaté eletrifikace přilehlých obcí. Ve skutečnosti se 

uvažovalo vlastně o stavbě dvou elektráren poblíž statku „U Podhradských“ nedaleko 

hradu Dívčí kámen. Tu větší, vltavskou, měly pohánět vody Vltavy, menší elektrárnu 

pak voda Křemžského potoka. Nakonec byla vybudována pouze ta menší na 

Křemžském potoce. Ale abychom nepředbíhali, vraťme se na začátek do doby, kdy 

projekt jako takový teprve vznikal. 

   Klíčovou roli přitom sehrál ing. Zdenek 

Stribal a jeho strýc Dr. Eduard Bazika, 

vrchní komisař ve Vodocestném ředitelství 

ve Vídni, který také koupil v Holubově 

rozestavětnou budovu hostince čp.44, 

adaptoval ji a jezdil sem do konce svého 

života na dovolenou. 

   Během Stibralových studií na vysoké 

škole ve Vídni se oba často stýkali a 

společně diskutovali o tehdy aktuálním 

projektu Dunajsko-oderského kanálu. Dr. 

E. Bazika tehdy jeden úsek průplavu projektoval a hodlal na něm využít spádu řeky 

Moravy k elektrifikaci. Po nekonečných bezúspěšných jednáních se proto dohodli na 

spolupráci při využití vodní síly u Dívčího kamene. Ing. Stibral, tehdy devatenáctiletý, 

zaměřil údolí Křemžského potoka od Vltavy až k první lávce. Při studiu vodní síly 

potoka si E. Bazika povšiml značného spádu Vltavy, který by se dalo vhodně využít 

převedením do údolí Křemžského potoka. 

Zde, nedaleko Třísova podkeltským 

oppidem, toptiž začíná Vltava obtáčet svým 

tokem les zvaný „Ostrov“ a asi po 3,6 km 

se vrací do míst, kde se do ní vlévá 

Křemžský potok. A právě toto místo si 

Bazika vybral k prokopání tunelu jako 

náhonu velké vodní elektrárny. Nákladem asi 500 000,- korun spojil tunelem nejužší 



místo mezi horní Vltavou a ústím potoka. O prázdninách roku 1907 proto ing. Stibral 

zaměřil místo na Vltavě, které vykazovalo při využití 4m vysokého jezu 16m spádu. 

   S majiteli pozemku, Matějem Honetšlegrem a velkostatkem Český Krumlov byla 

učiněna dohoda a dne 8. prosince 1907 byl projekt předložen k vodoprávnímu řízení. Při 

vodoprávní komisi se proti projektu nečekaně postavili voroplavci. Tvrdili, že 4m 

vysoký jez je překážkou voroplavby a serpentina odříznuté řeky bude 3,6 km bez vody a 

tedy nesplavná. Tím by byla voroplavba vyřazena a tak bylo řízení přerušeno. Z tohoto 

důvodu vypracovali teorii vorové propusti, která pak byla patentována a systém 

propustí „Bazika 001“ byl posléze 

s úspěchem použit na mnoha místech. Po 

předložení rozšířeného projektu bylo 

rozhodnuto nejdříve prověřit vorovou 

propust u mlýna Suchomel u Českých 

Budějovic (spád 2m) a u Berkovic (spád 

4m). Zkouška u Berkovic odpovídala 

podmínkách u Dívčího kamene a výsledek 

byl uspokojivý. Niucméně voroplavci opět 

podali odvolání k Nejvyššímu správnímu 

soudu. Spor však vyřizovali především 

právníci, kteří se nevyznali v technických detailech a tak byla záležitost předána do 

Vídně k odbornému posouzení. Zde však pomohla šťastná shoda okolností. Ing Stibral 

se totiž „společensky stýkal“ s dívkou, jejíž otec měl záležitost odborně posoudit. 

Výsledkem bylo, že 12. července 1914 byla stížnost voroplavců zamítnuta a předchozí 

povolení vydané zemským úřadem mohlo 

nabýt právní moci. 

   Po vypuknutí I. světové války však došlo 

k přerušení veškeré činnosti, nicméně ihned 

po válce byly opráce opět obnoveny. Práce 

řídil osobně ing. Stibral, stavbu prováděla 

firma Musil a Lebeda z ČB a to od konce 

roku 1918 až do r. 1920, kdy byla stravba 

zastavena. Za celou dobu byl vybudován 

odpad elektrárny, výlom pro elektrárnu a 

proražena štola skrz meandrVltavy. 

Celkový rozpočet na elektrárnu činili 16 000 000 Kč a prostavěno bylo asi 500 000. 

Důvody ukončení stavebních prací nejsou zcela jasné, ale pravděpodobně zde svou roli 

sehrály finance. Tím byly práce na tomto významném projektu ukončeny a jniž nikdy 

nebyly obnoveny. 

   Po rozpadu rakousko-uherské monarchie mělo nové Československo mnoho starostí 

s uspořádáním své státnosti. Poslanecká sněmovna musela během krátké doby nejen 

vytvořit nové zákony, ale také zajistit odpovídající podmínky pro rozvíjení průmyslu a 

zemědělství. V r. 1919 tak byl schválen zákon č. 438/19 Sb o státní podpoře při zahájení 

soustavné elektrizace, který uznával výrobu této energie za „dílo všeužitečné.“ 

K podpoře výstavby nových  elektráren  pak stát určil různé subvence  Na jihu  Čech 



vzniklo několik elektrárenských svazů, 

jedna akciová společnost a řada 

elektrárenských družstev. I soukromí 

podnikatelé, hlavně mlynáři, budovali 

drobné elektrárny. Jednou z prvních 

poválečných byla i ta na Křemžském 

potoce. Po dohodě se svým strýcem 

požádal ing. Stibral sám o vodoprávní 

řízení za účelem stavby menší elektrárny 

na Dívčím kameni, v místě bývalého 

hamru. Začínal se vstupním kapitálem 

3 000 Kč úspor. Povolení k zřízení elektrárny vydala Okresní politická správa v ČK, 

výstavba byla provedena během 9 měsíců a kolaudace proběhla v únoru 1926. Pro 

přívod voídy byla použita stará štola, která původně přiváděla vodu k hamru. Tato 

elektrárna byla po II. světové válce znárodněna a v provozu byla do 20. dubna 1980, kdy 

na ni spadl ze skály 5t balvan a provoz byl zastaven. Od r. 1994 zde stojí elektrárnička 

nová, v dostatečné vzdálenosti od možnosti dopadu dalších kamenů. 

   Po nedokončené stavbě tzv. Bazikovy 

eketrárny lze dodnes nalézt část 

přívodního kanálu vltavské vody, štolový 

přivaděč (štola Třísov) a terénní úpravy 

při vstupu do štoly. Samotná štola je zčásti 

mělce zatopena a končí závalem, který 

údajně provedla policie z důvodu 

zabránění scházení se „nekalých živlů…“ 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

  

                            PŘÍPADNÉ PŘÍSPĚVKY ZASÍLEJTE PROSÍM NA: 
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VÍKEND S MODROU KOTVOU 

   Západočeská osada Modrá kotva je 

vyhlášená nejen dlouholetou aktivní 

existencí, svými starotrampskými 

kořeny, ale i lahůdkovou hudební 

produkcí s jedinečnými vokály. Navíc 

v průběhu času přidala osada ke svým 

tradicím vedle výročních potlachů také 

každoroční hudební sleziny, které našly 

zázemí na prostranství kolem chaty šerifa 

Bédi, jen kousek od Bubnu. Letošní 

květnové setkání se mimořádně 

vydařilo i díky slunečnému počasí, 

které vydrželo přes celý víkend. 

Příjemně se muzicírovalo už v pátek i 

v sobotním odpoledni, ale hlavní písničkový 

nářez byl situován až k ohni, kde se průběžně 

střídaly formace a sólisti s různým domicilem i 



repertoárem. Někteří muzikanti sice odjížděli už v průběhu noci, užší kroužek vytrvalců 

však odcházel od ohně až téměř nad ránem. Ale musím dodat, že to opravdu stálo za to. 

   Jako vždy měla Modrá kotva připravené 

i lukulské hody pro mlsné jazyky a ani 

žízní tady rozhodně nikdo netrpěl. 

Nesporným plusem je v tomto případě 

vedle písničkového maratonu především 

setkání s kamarády z různých míst a 

možnost si s nimi v klidu popovídat o tom, 

co máme za sebou i před sebou. Převaha 

účastníků byla logicky za západních Čech, 

ale přijeli i kamarádi z jihu a z Moravy, 

takže bylo v diskusích stále co probírat a hlavně – těšit se na příště… 

                                                                                                                         Hanka 

 

        HUDEBNÍ BONBONEK 

 

   Vážení kamarádi a příznivci bluegrassu. Už 

3. srpna je pro vásdpřipravna další 

muzikantská lahůdka. Do Prahy přijede TIM O 

BRIEN – americká cointry a BG hvězda, která 

kromě úžasného zpěvu hraje na kytaru, housle, 

mandolinu, banjo, bouzouiki a mandocello. Přijede se 

svou kapelou, ve které hrají i Jan Fabricius 

(mandolína, zpěv), Cory Walker (banjo), Mike Bub 

(basa) s Shad Cobb (housle). Setkat se s nimi můžete 

na tradičním místě v sále hotelu Orea Pyramida v Praze 6, kam vás zvou Rosťa 

a Iva Čapkovi. Vstupenky objednávejta na iva@capek.us. 

 

 

mailto:iva@capek.us


     60. T.O. MĚSÍC 

 

   STRUČNĚ A JASNĚ: V pátek 

zpívaná na kempu Orion. V sobotu 

ráno vejšlap na slavnou Židovo 

strouhu, odpoéledne soutěže a večerní 

oheň se spoustou písniček…. 

      Čas nám nemilopsrdně protéká mezi prsty 

jako ta voda v Lužnici a po pěti letech 

najednou zase přilétlo zvadlo od kamarádů 

„Měsíčňáků“ z Týna, na oslavu šedesátin 

jejich osady. Potlach se konal na již tradičním 

místě na břehu Lužnice v kempu Orion u 

Bechyně. Pořadatelé se zřejmě již 

předem dohodli s Pajdou, že zajistí 

suprový počasí, aby se bylo možno i 

potoulat po okolí. A skutečně bylo mile 

slunečno a toho si mohli mnozí z těch, co 

pamatují zlatá zelená šedesátá léta, užívat již 

od pátku. V sobotu už pak přijížděli další 

pardi nejen z jihu, ale i západu a dalších 

oblastí. Mnozí se neviděli už dlouhý čas a 

tak kdo nechtěl na avizovaný cour, mohl 

převážnou část subotniku věnovat povídání 

a vzpomínkám. Milé atmosféře velmi 

prospělo, že se objevila spousta muzikantů, 

kteří se nenechali přemlouvat a rozevučeli 



celý kemp. 

   Došlo i na debatu ohledně volby nového 

krajského šerifa. Názory, byť nadnesené 

v dobrém se pochopitelně různily. Někteří byli 

toho názoru, že je třeba tuto tradici na jihu 

udržet, vždyť nkde jinde snad ani neexistuje, 

další nadnesli otázku, že po tak výrazných 

osobnostech, jakými byli Cody a Artur, 

zatím netipují nikoho kdo by měl tak 

silný vztah k jihu a mohl je nahradit. 

Diskuze se odvíjela ve velmi uvolněné 

atmosféře a skončila s tím, že čas ukáže… 

   Na odpoledne vyhlásil šerif soutěže v 

 přetahu  lanem,  šipkách  a  dekomlatu.  

 

 

Kamarádi tudíž měli možnost předvést svou sílu, šikovnost a ostatní pochopitelně i ten 

kousek štěstí. Celé to klání se odehrávalo v mile přátelském duchu a za mohutného 

povzbuzování přihlížejících. A co je třeba zdůraznit… velmi potěšující byla velká účast 

trampulat a mladých kamarádů, takže to s tím stárnutím trampstva asi nebude tak zlé. 

   Odpoledne se překulilo do večera a přišel čas zapáleníslavnostního ohně. Po až 

„hymnické“ Vlajce šerif uvítal všechny přítomné a dal tichou minutou možnost uctít ty 



kamarády, kteří už se vydali na ten 

nejdelší vandr.Došloi na předávání darů 

osadě k výročí. Byly nejrůznějšího druhu, 

ale všechny zdařile vyvedené. Jedním 

z nečekaných dárků byly i malé fotografie 

z potlachu osady Měsíc na Říčkách, někdy 

před osudným rokem šedesát osm. Tyhle 

malé poklady vyšťoural jeden z Černých 

Ofcí v zaprášených cancácích. 

   Program pokračoval předáváním 

placek vítězům lítých bojů… a tehdy se 

ukázalo, že i mezi nejmladšími kamarády 

je už několik nadějných plackožroutů. 

   Večer i převážná část noci pak už byly 

zaplněna zpěvem i klábosením a 

najednou se překulila půlnoc a bylo ráno. 

Kamarádi vyrazili na zpáteční trasy 

v srdcích touhu, že se za pět let „zase 

sejdeme.“ Osado, velké Umíí a dík za vše. 

 

                                           Kajk / foto Sheff a Jirka Šnajdr 

 

 

                   VANDRBAND V BEDNĚ 

 

   Vltavotýnský VANDRBAND zpestřil červnové 

Setkání s trampskou písničkou v budějcké Besedě, 

poslední před obvyklou letní pauzou. Tato 

čtyřčlenná skupina, která je de facto 

pokračováním někdejších populárních Samotářů, 

má svůj repertoár postavený především na 

tradiční trampské písničce, a tak se s domácí 

Zlatou řekou skvěle shodla. Navíc jim týnští 

zapůjčili svého basáka, protože ten místní právě 



někde dovolenkoval. Popravdě většinu 

písniček hráli stejně všichni dohromady a 

šlo jim to báječně. Nástrojovou sestavu 

Vandrbandu kromě banja, kytary a basy 

doplňoval také akordeon, s nímž se zase 

tak často nesetkáváme, a to dokonce 

s dámskou obsluhou. 

   Hrálo se jako o život, bez přestávek a 

hluchých míst a ani po oficiální zavírací 

hodině se muzikantům ani ostatním domů 

vůbec nechtělo, takže se opět spontánně 

přetahovalo, asi k malé radosti obsluhujícího personálu. Ale k loučení klasicky přibyla 

naděje se slibem dalšího muzikantského setkání, zatím časově nezakotveného, ale 

rohodně vážně míněného… 

                                                                                    Hanka 

 

 

 

 

 

           OSADY ŽIJÍ… 

 

   Osady žijí a to životem bouřlivým. Čas letí 

jako bláznivý a proto o každém víkendu 

hoří desítky potlachových ohňů, v převážné 

většině těch výročních. A jak říká Mirek Donutil: „Pořád se něco děje…“ čehož je 

důkazem i vaše mailová pošta, v níž se vždy na počátcích nového týdne objevují vaše 

fotografie z víkendů strávených mezi kamarády. Nějak už se mi to tu hromadí a protože 

si lámu hlavu s tím, které upřednostnit, rozhodl jsem se z té hromady udělat výcuc, aby 

vaše snaha o informovanost kamarádů nepřišla vniveč. Třeba se tam najdete právě vy a 

pokud ne, nemračte se a ve své píli neustávejte. Dopisy v koši nekončí…. 
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  CENA OBCE SPISOVATELŮ POČTVRTÉ 

 

   Už počtvrté byla letos na nedělním portovním finále předána Cena Obce spisovatelů ČR 

Ocenění je určené pro tvůrce nejlepšího textu písničky, přihlášené do autorské soutěže 

v tomto roce. I tentokrát má podobu keramického poháru a stejně jako v letech 



pochází s dílny třebotovického výtvarníka Jana Štarka. 

   O vítězi soutěže, do níž se v tomto ročníku přihlásilo 14 

autorů z celé republiky, rozhodovala porota Rady Obce 

spisovatelů. V hodnocení textové části přihlášených písniček 

se porotci v tomto případě vzácně shodli a na stupínek vítězů 

jednoznačně postavili písničkáře Petra Takse z Křelovic, 

s nabízející se přezdívkou Taksik. V jeho hudební minulosti se 

objevují různé žánry, ale v současnosti zakotvil na lince 

variabilního folku. Kromě toho, že vyrábí kytary a působil 

v několika hudebních formacích, v posledních letech ve dvojici 

s Raf a Taksik, je skvělým interpretem folkových písní 

současných autorů, ale má i svou vlastní úspěšnou hudební tvorbu. Na portovním podiu, 

kam vstoupil z oblastního kola Vysočiny, se však tentokrát představil jako sólista. Text jeho 

vítězné autorské písničky Nech vodu téct aneb Modlitba člověka zabodoval nejen po 

technické stránce, co se týká verše, ale i smysluplnou náplní s oslovujícím, až lehce 

filosofickým přesahem. S jeho tvorbou se nepochybně setkáme i v budoucnu a možná nejen 

na portovním pódiu… 

                                                                                 (hh) 

 

 

 

 

 

 

 

       TRAMPULATA, HEJBEJTE SE… 

 

   Při listování kalendářem mnozí z nás 

zjistili blížící se datum 17. Června, den kdy 

svátek slaví Adolf, což je jistě zajímavá 

informace, ale vzhledem k tomuto datu 

jistě zbystřili i ti, kdož žádného Adolfa 

doma nemají. Naskytla se totiž možnost jak 

nechat své děti kreativně vyřádit. Na tento 



Dětský den jsme se jako malí těšili už my a 

nyní zde byla možnost oslavit ho s našimi 

ratolestmi, které se z něj chtěly radovat 

stejně, jako kdysi my. Ovšem zorganizovat 

Dětský den tak, aby se děti pobavily a vše 

fungovalo bez zádrhelů a prostojů, to není 

jen tak. Velkou praxi už v tom má T.O. 

Jižní řeka, která se rozhodla, že tento den 

bude protentokrát jejich kemp patřit 

výhradně dětem s těmi nejlepšími rodiči na světě, kteří semozřejmě dokáží vykouzlit tu 

nejbáječnější atmosféru. Bez jejich 

bezprostřední a radostné aktivity 

by to prostě nešlo. 

   Pod záštitou domácí osady se zde trampulantům 

nabízely ty nejrůznější ty nejrůznější neobvyklé 

zábavně – dovednostní zážitky: 

mohly si zastřílet z luku i 

vzduchovky, házet míčky na cíl, 

proběhnout překážkovou dráhu… 

vše bylo originální, zábavné a hravé. 

A své síly si mohli poměřit i 

dospěláci. Každého čekala zajímavá 



odměna a s prázdnou neodešel nikdo. Zážitkem pro dětskou dušičku musel být i večerní 

oheň a samozřejmě kempování pod širou oblohou v lůnu lesa. A i když byl rušen 

občasnými přeháňkami, byl to jistě Dětský den na jaký hned tak nezapomenou. A kdo 

ví? Třeba jim to dá i ten správný vklad do budoucna…. 

 

 

 

************************************************** 

      VYSOČINA – KAM JINAM? 

 

   Skutečný tramping pozná jen ten, 

kdo tráví život v přírodě a 

s kamarády, uctívá trampské zvyky, 

tradice a kulturu. Má spoustu 

definicí, ale žádná z nich nemůže 

vystihnout pocity všech, kteří 



trampují. Pokud navštívíte potlachy, mívají různé odlišnosti, ale i 

jedno společné. Tím je vždy zahájení slavnostního nedotknutelného 

ohně hymnou  Vlajka  (i když ani to nemusí být vždy a všude)  a jejím  

slavnostním vztyčením na stožár. 

   Jeden z mnoha desítek pamětních 

výročních ohňů zahořel ke konci 

Měsíce růží i na Vysočině. 52. 

potlach Osady vlků samotářů se stal 

v romantickém údolí mezi Telčí a Třeští připomínkou toho, že osada 

stále dobře funguje i po přelomu té první padesátky a co víc (jak jste 

se mohli sami přesvědčit) její řady se stále rozrůstají. Navíc jsme se 

mohli i přesvědčit, že i zde trampská omladina saje své základy 

z dobrých pramenů, slibujících, že toulavců v zeleném ohozu a 

plných života, bude i v budoucnu dost a dost. 

   Původně jsem chtěl o dlouhé a pestré historii Osady vlků samotářů 



spáchat širší pojednání, rozepsat se poněkud konkrétněji, ale 

bohužel jsem dokonale zpackal ofocování historických podkladů a 

můj slib, daný šerifovi v této 

souvislosti, odnesl i se všemi 

těmi krásnými písničkami 

(Skaláci, díky…) dým z vatry 

někam k nočnímu nebi. Sypu si tedy na hlavu snad všechen popel, 

který po ránu zbýval v táborovém 

kruhu a vám se kamarádi tímto 

omlouvám za toto 



politováníhodné nedopatření, ke kterému dochází maximálně (x? 

krát) za deset let. Snad tento záměr vyjde někdy příště, protože 

doufám, že jsem vaší pohostinnosti na tomto překrásném místě 

nevyužíval naposled. 
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                    JOŽIN 
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    VŠEM KAMARÁDŮM – KRÁSNÉ LÉTO 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


